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Elisabeth Rosner

Jüdische Räume 
Spurensuche zwischen Stadt und Land

Abstract: Nach der Vertreibung der jüdischen Bevölkerung Wiens und Niederöster-
reichs 1669/71 bis zum Toleranzpatent für die Juden 1782 konnte sich lediglich in 
Wien eine schmale Schicht von Hofjuden etablieren. Niederösterreich blieb für jü-
dische Ansiedelung ein verbotenes Land. Dennoch suchten vor allem jüdische Han-
delsleute hier Lebens- und Erwerbsmöglichkeiten, auf offiziellen und verbotenen 
Wegen, die ihnen eine zwar restriktive, aber uneinheitlich und inkonsequent ge-
handhabte obrigkeitlichen Judenpolitik eröffnete. Anhand zahlreicher, teils erstmals 
verwerteter Quellen wird die Bandbreite jüdischer Lebensräume in Österreich unter 
der Enns zwischen Hofjuden, Handelsjuden und Betteljuden dargestellt. Allein die 
Taufe versprach rechtliche Gleichstellung. Konversionen von Juden und Jüdinnen 
zum Christentum spiegeln den Wunsch einer sich assimilierenden jüdischen Ober-
schicht nach Emanzipation und Gleichstellung, sie belegen jedoch vor allem die 
Existenznöte sonst schwer greifbarer jüdischer Unterschichten.

Jewish Spaces. Searching for Traces Between Town and Country. Between the 
expulsion of the Jewish population of Vienna and Lower Austria (1669/71) and the 
Patent of Toleration for the Jews in 1782, only a small number of court Jews were able 
to establish themselves in Vienna. Lower Austria remained a forbidden land for Jew-
ish settlement. Nevertheless, Jewish merchants in particular sought opportunities 
to live and earn a living there, through official and forbidden channels, which were 
opened up to them by the authorities’ restrictive but uneven and inconsistent Jewish 
policy. On the basis of numerous sources, some of which are used for the first time, 
the range of Jewish living spaces in Austria below the Enns between court Jews, mer-
chant Jews, and beggar Jews is presented. Baptism alone promised equal legal status. 
Jewish conversions to Christianity reflect the desire of an assimilating Jewish upper 
class for emancipation and equality, but above all they demonstrate the existential 
needs of the otherwise elusive Jewish lower classes.

Keywords: merchant Jews, Jewish lower classes, Jews and jurisdiction, baptism, Pa-
tent of Toleration
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